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In het kader van het bezoek van Sir Michael Palliser 

aan Den Haag, werd op 26 dezer van gedachten gewisseld over 

de Europese Politieke Samenwerking in het vooruitzicht van 

het Britse voorzitterschap. Sir Michael was vergezeld van 

de Britse Ambassadeur h.t.s. en twee leden van diens 

staf. Aan Nederlandse zijde namen aan het gesprek deel S 

en Ambassadeur Fack. 

De voornaamste actuele onderwerpen die in het afgelopen 

jaar in EPS-kader aandacht hadden gekregen, passeerden de 

revue: CVSE, M.0, algemene Oost-West relatie, Polen, 

Afghanistan en Kambodja. 

Palliser wees erop dat Lord Carrington er aan hecht de 

samenhang tussen de Europese Economische Gemeenschap en de 

EPS goed in het oog te houden; de laatste bestaat nu eenmaal 

bij de gratie van de eerste» Wij waren het erover eens, dat de 

EPS, juist door zich bepaalde beperkingen op te leggen en door 

het flexibele kader, soms beter bleek te werken dan de 

Brusselse organen en zeker tegenover de buitenwereld en de 

openbare mening gaandeweg een goede indruk van Europese eenheid 

demonstreerde. In VN-verband worden de Tien als een blok 

beschouwd, de Venetië-verklaring inzake het M.0. was een 

treffend bewijs van een gemeenschappelijke Europese opstelling. 

De cohesie van de Tien in Madrid was onverminderd constructief 

en leverde een positieve inbreng op in het NAV0-overleg* 

Vervolgens stelde ik Genscher's ideeën over verbreding 
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van de EPS door uitbreiding tot het terrein van de veiligheids
aspecten aan de orde. Hierop volgde een vrij uitvoerige gedachten-
wisseling, waarbij mijnerzijds gewezen werd op de noodzaak 
veiligheids- en defensieaangelegenheden strikt gescheiden te 
houden, teneinde de NAVO cohesie niet te ondermijnen. Het aanzien 
van de NAVO is toch al gedaald en de samenhang dient juist te 
worden versterkt. Defensie hoort bij de NAVO thuis. Overigens 
waren Genscher1s ideeën (nog) geen officieel Duits beleid en 
was evenmin duidelijk wat Bonn verstond onder veiligheids
aspecten; de materie die in CVSE aan de orde kwam zou daarmede 
wel zijn bedoeld, doch men kon betwijfelen of b.v. het Franse 
EOC-voorstel nu wel in de EPS thuishoorde, gezien de atlantische 
aspecten welke door Brezjnjew's eis van een Westerse tegenprestati 
voor de zogenaamde Russische concessie, meer reliëf hadden gekre
gen. Wij vermoedden immers, dat de Russen daarbij doelden op de 
oefeningen Reforger en Big Lift. 

Sir Michael van zijn kant memoreerde dat in de VS al jaren 
(Senator Mansfield) de Europeanen wordt verweten onvoldoende zorg 
te hebben voor eigen veiligheid. Uitwerking van Genscher1s 
ideeën zal als een respons daarop kunnen worden beschouwd, doch 
dan zou alras blijken dat men in concreto de NAVO-structuur 
aantastte, en hij was het met ons eens dat de Europese defensie-
aangelegenheden thuishoorden in de NAVO. Nochtans meende hij dat 
veiligheidsaspecten zoals wapenbeheersing e.d. toch wel te 
scheiden waren van defensiezaken. Hij stelde dat een bezinning 
op veiligheidszaken in Europese kring wellicht ook zou kunnen 
bijdragen tot een groter besef van de defensiebelangen. 

Hij zag in wezen geen verschil met de Nederlandse opvattingei 
doch legde de accenten anders. De Tien moesten zich niet "inhibit< 
voelen om een zaak te bespreken omdat die onderdeel zal uitmaken 
van een wijdere exercitie welke in de NAVO thuishoort. Een 
gedachtenwisseling h Dix moest toch mogelijk zijn. Inderdaad, zo 
vervolgde Palliser, is niet duidelijk hoe Genscher één en ander 
zich precies voorstelt, met najne de aard van het overleg, of hij 

1048-3-80 



* M E M O R A N D U M 

Van: Dr. K. W. Reinink Datum: 

A a n : 

Onderwerp: 

- 3 - I 
een nader verdrag wil, of slechts een op zich nuttige studie 

wil verrichten. Lord Carrington is het echter eens met 

Genscher's grondgedachte, namelijk grotere belangstelling in de 

leden-landen te wekken voor de Europese Gemeenschappen en de 

EPS. 

Van Nederlandse kant vroegen wij ons af, dat zo zijnde, 

of het betrekkelijk falen van de Gemeenschap, dat aan reële 

tegenstellingen is toe te schrijven, door nieuwe verdrags

teksten nu wel kan worden ondervangen. Dergelijke teksten kunnen 

immers slechts als eindresultaat van een proces worden beschouwd, 

niet als uitgangspunt. Voorts zouden herschreven verdragen 

hogere verwachtingen wekken bij de openbare mening dan er 

werkelijk inzit . Tenslotte werd t.a.v. Genscher1s idee, de 

Ministers van Defensie van de Tien periodiek bijeen te laten 

komen, opgemerkt dat men zich kon afvragen wat die te bespreken 

zouden hebben als vakministers die geen buitenlands beleid 

maken; trouwens zouden de Ieren dat idee ooit accepteren? 

Ook Sir Michael had grote reserves t.a.v. dit idee. De 

Ieren zouden wellicht na oplossing van de Ierse kwestie wel 

willen meedoen. M.b.t. de Franse houding zou men zich kunnen 

voorstellen dat zij vanwege hun afzijdigheid van de geïntegreerde 

NAVO-structuur of juist niet óf juist wel genegen zouden zijn 

a Dix over defensieaangelegenheden te spreken. Hij deelde mijn 

vrees dat door deze weg in te slaan de cohesie van de Alliantie 

zou worden aangetast, doordat de Russen een opening zouden 

krijgen een wig te drijven tussen de Europese en de izansatlantische 

Bondgenoten. Het idee zou bij uitvoering zeker verontrusting 

in de VS oproepen, meende hij. Bovendien, zo merkte Ambassadeur 

Pack op, bestaat er reeds voor Europese defensie aangelegen

heden sinds jaar en dag een passend forum in de vorm van 

de WEU. 

Palliser resumeerde het Britse standpunt dat men sympathie 

heeft voor de gedachte van Genscher grotere belangstelling voor 
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voor do Europee eenwording te wekken, dooh de verwozetil.i jk 1 rig 
daarvan niet ten koste van het beo taande NAVO kader mar: gn:m. 

Het aanstaande voorzitterschap werd erop gewezen dat 
het nader zal moeten ingaan op de relaties van de Tien met 
Derde Landen. Br waard met name fcarinnerd aan de aandrang van 
Japanse zijde een iaformatiemeohanisme te creëren dat verder 
gaat dun geregeld inlichten van de ambassadeur in het voorzitten 
de land. Ook andere Landen, zoals Noorwegen en Canada, toonden 
iElangstelling. 

Sir Miohuel onderschreef de bezwaren van een gefoi ma
li seerd overleg zowel op politieke als op praktLsehe gronden. 
Hij gaf er do voorkeur aan e.e.a. zo informeel mogelijk te 
houden en niet te institutionaliseren. 

Van Nederlandse zijde werd nog op de formule gewezen die 
sedert een lialf jaar t.a.v. Turkije wordt toegepast. Inhoude
lijk is de informatie wat mager, maar de Turken hechten eraan 
i.v.m. de verhouding totUiutaVli.nl; dit zou well ieht ook voor 
de Japanners opgaan, als tegenwicht tegen hun Amerikaanse 
connectie. 

Tenslotte werd nog de duur van het voorzitterschap aange
roerd. Wel beschouwd lijkt een ha i i'jaarlijkse periode toch 
het meest geschikt. ' 

Op zijn verzoek werd de Brit vrij uitvoerig over de moge
lijke volgende stappen van de Tien inzake het M.0. ingelicht, 
waarbij wij het o.in, eens bleken over de betrekkelijke vaagheid 
die het Amerikaanse denken terzake dusver kenmerkt en over de 
noodzaak van een "evenhanded" beleid van de Tien. Sir Michael 
verwachtte geen substantiële wijziging in het Franse M.O.-
beleid. Ook stonden wij stil bij de Euro-Arabische dialoog, 
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waarbij van Nederlandse zijde werd gewezen op het risico dat 

bij toegeven aan de Arabische eis, dat de politieke inhoud 

van een ministeriële conferentie het M.0. zou betreffen, dit 

forum zonder Egypte en Israël het overlegkader tussen de Tien 

en de Arabieren zou worden. De Engelse gaven blijk de dialoog 

met grote voorzichtigheid te willen benaderen. 

Desgevraagd werd aan Palliser de behandeling van het 

Brits Afghanistan initiatief in de recente ministeriële 

EPS en het COPC geschetst, waarbij ik niet verheelde geen 

hoqg gespannen verwachtingen te koesteren over mogelijk succes. 

De Brit meende dat er een kleine kans aanwezig is dat de 

Russen een uitweg zoeken uit hun Afghanistan dilemma en 

daarom nu misschien op het nieuwe initiatief zouden kunnen 

ingaan. 

Hoewel de Fransen weinig blijken te zien in het ASEAN-

plan voor Kambodja, dienen de Tien, zo stelde ik, toch op 

te passen die kwestie op de aanstaande Europese Raad niet 

te negeren, terwijl daarentegen Afghanistan wel de nodige 

aandacht zal krijgen, aangezien zulks een indruk van oneven

wichtigheid bij de Aziatische landen zal maken. Beide 

kwesties zouden derhalve moeten worden besproken. 

In hetzelfde vooruitzicht van de top werd over de voor-

en nadelen van een verklaring over Polen gesproken, waarbij 

Palliser de opmerkingen van Czyrek te Londen vorige week 

memoreerde. Brit merkte voorts op, dat aangezien het 

Westen in concreto nu eenmaal niets zou kunnen doen om een 

Russische interventie te voorkomen, wij moeten oppassen 

door verkeringen, die de Poolse bevolking wellicht wel zou 

toejuichen, juist de kansen op een invasie te verhogen. De 

Sowjets zelf zouden onze woorden op hun juiste waarde 

schatten. De Britten bleken voorshands geporteerd te zijn voor 

een "pretty low key" behandeling. Wij werden het wel ongeveer 

eens dat er een onderscheid diende te bestaan tussen hetgeen 

in de Raad over Polen zou worden gezegd en naderhand tegenover 

de pers zou worden medegedeeld. Wellicht zouden voor dat laatje 

doel voor de Nederlandse voorzitter speaking notes kunnen 
worden opgesteld. 


